
سرخط خبر

 گپی با نایب  رئیس اتحادیه مبلسازان و درودگران 

واردات مبل های بی کیفیت 
از مالزی، اندونزی، چین و ترکیه

گروه اقتصادی: تولیدکنندگان و سازندگان مبلمان 
و دکوراس��یون ایرانی معتقدند از آنجا که ش��رایط 
تولید میان تولیدکنندگان داخلی و خارجی مساوی 
نیست، مقایسه میان تولیدات ایرانی و خارجی درست 
نخواهد بود. البته سازندگان مبلمان در سال های اخیر 
از نظر طراحی پیشرفت خوبی داشته و در این میان 
رش��ته های دانشگاهی مرتبط هم دایر شده است، با 
این حال اگرچه کارخانجات از ماشین آلات و فناوری 
روز برخوردارند اما همچنان از تولید عقب هس��تند. 
فع��الان این صنعت می گویند نظام تعرفه در بخش 
واردات م��واد اولیه صنعت مبلم��ان هدفمند عمل 
نکرده علاوه بر اینکه واردات مبلمان نیز باید در جهت 
ارتق��ای تولید داخل و ایجاد ارزش افزوده قرار گیرد. 
باید پذیرفت که صنع��ت مبلمان ایران حرفی برای 
گفت��ن دارد. نگاهی به تاریخچه صنعت مبلمان در 
دنیا نش��ان می دهد سابقه این صنعت به دوره لویی 
چهاردهم و پانزدهم و کش��ور ایتالی��ا بازمی گردد، 
اگرچ��ه این صنع��ت در ایران نیز ریش��ه دار بوده و 
تولیدات ایرانی ها با تولیدات جهان قابل رقابت است. 
به لحاظ صنفی، اتحادیه مبلسازان و درودگران استان 
تهران، باسابقه ترین تشکل این صنعت است که حدود 
65 سال پیش تشکیل شد اما فعالان این صنعت 3 
دوره 30 ساله از پیشکسوتان تولیدی مبلمان را در 
خاطر خود زنده دارند. در واقع می توان یک تاریخچه 
یکصد ساله را به صورت رسمی برای این حرفه یافت. 
عبدالحسین عباسی، نایب رئیس اتحادیه مبلسازان 
و درودگران اس��تان ته��ران در ابتدا ب��ه تعریفی از 
درودگری می پردازد و آن را شامل 16 رسته می داند 
که نجاری، رنگ کاری، منبت کاری، س��اخت گاری، 
اتاق کامیون، س��نتور، ویولن و... از جمله آنهاس��ت.  
عباس��ی انواع مبلمان تولیدی را هم شامل استیل، 
کلاسیک، راحتی، س��رویس اتاق خواب و کتابخانه 
بیان می کند که همگی در کشور ساخته می شود. به 
گفته نایب رئیس اتحادیه مبلسازان و درودگران استان 
تهران هم اکنون 6 هزار واحد تولیدی پروانه دار عضو 
این اتحادیه هستند که به همراه 10 هزار واحد بدون 
پروانه در س��طح تهران بزرگ فعالیت می کنند. این 
واحدها شامل نمایش��گاهداران، واحد های تولیدی- 
توزیع��ی، واحد های تولیدی، واحد ه��ای توزیعی یا 
واحد هایی هستند که از مرحله تولید، توزیع، نمایشگاه 
و فروشگاه را در اختیار دارند. وی اما آماری از میزان 
تولید مبلمان در کشور ندارد ولی  خاطرنشان می کند 
برای س��اخت هر دست مبلمان، 13 نفر مشغول به  
کار می ش��وند. به  گفته عباسی تولید کنندگان این 
صنعت از نظر مواد اولیه و نیروی متخصص  مشکلی 
ندارند اگرچه در بخش کارهای دفتری که مواد اولیه 
آن ام دی اف بوده و وارداتی اس��ت، تعرفه ها بالاست 
و اتحادیه در تلاش اس��ت در کمیس��یون ماده یک 
می��زان آن را کاه��ش دهد. وی اضاف��ه می کند: در 
بخش مبلمان اس��تیل هم که 85 درصد کار، چوب 
اس��ت از داخل تامین می شود. عباسی با بیان اینکه 
پارچه های ایرانی در صنعت مبلمان کاربرد چندانی 
ن��دارد و از آنه��ا در تولیدات درجه 2 و 3 اس��تفاده 
می ش��ود، ادامه می ده��د: هم اکن��ون مبل هایی در 
کش��ور ساخته می شود که گاه تا 50 میلیون تومان 
قیمت دارد و باید در تولید آنها از پارچه های ایتالیایی 
به��ره برد. وی با تصریح اینکه هم اکن��ون راه اندازی 
یک کارخانه جدید س��اخت مبل نیازمند 20 تا 30 
میلیارد تومان سرمایه گذاری است، می گوید: در حال 
حاضر کارخانجات توانمند و مجهز به دس��تگاه های 
پیش��رفته و کارگران ماهر در کشور وجود دارند که 
نیازمند سرمایه در گردش هستند.  به گفته عباسی 
این صنعت هیچ تقاضایی از دولت ندارد فقط نیازمند 
توجه بیشتر برای رفع کمبود نقدینگی است چرا که 
برخی از ماشین آلات باید نوسازی شوند.وی خطاب 
به خریداران مبلم��ان از آنها می خواهد چنانچه در 
خرید هر نوع مبلمانی دچار مش��کل شدند، از 3 راه 
آن را پیگیری کنند؛ تم��اس با تلفن 124، مراجعه 
به ش��وراهای حل اختلاف یا مراجعه به کمیسیون 
ش��کایت مردمی اتحادی��ه مبلس��ازان و درودگران 
استان تهران. عباسی با بیان اینکه کمیسیون شکایت 
مردمی اتحادیه دارای 12 کارش��ناس خبره اس��ت، 
اضافه می کند: ش��هروندان شاکی پس از مراجعه به 
این کمیس��یون فرم های مربوط را تکمیل می کنند 
و به دنبال آن نیز کارشناس��ان اتحادیه با بررس��ی 
محصول مش��تری، اقدامات لازم را صورت می دهند 
بدین گون��ه که یا معای��ب کار برطرف می ش��ود یا 
محصول به طور کامل مرجوع و خسارت مشتری از 
سوی فروشنده پرداخت می شود. نایب رئیس اتحادیه 
درودگران و مبلس��ازان استان تهران با گله مندی از 
واردات مبل ه��ای بی کیفیت از کش��ورهای مالزی، 
اندونزی، چین و ترکیه تصریح کرد: ساختار اینگونه 
مبل ها از اس��کلت گرفته تا رویه بی کیفیت هستند 
ب��ه  طوری که در مبل های ب��ه اصطلاح چرم، جای 
چرم رویه مشمع و پلاس��تیک  کار شده که پس از 
م��دت کوتاهی مصرف تمام آنها از بین رفته و کنده 
می شوند. علاوه بر این کلاف این مبل ها نیز به جای 
چوب از اسفنج های فشرده، پلاستیک و کائوچو بوده 
و امکان تعمیر آنها وجود ندارد. عباسی ادامه می دهد: 
متاسفانه اغلب شهروندان نیز بی اطلاع از این موضوع 
ب��ه خرید مبل های خارجی روی آورده اند که در این 
میان قیمت پایین اینگونه تولیدات نیز خود مزید بر 
علت ش��ده است. وی با تاکید بر اینکه اسکلت همه 
مبل های س��اخت ایران، چوب بوده و از نظر کیفیت 
قابل رقابت با ساخته های دیگر کشورهای دنیاست، 
واردات کالاه��ای بی کیفی��ت را عام��ل بی انگیزگی 
تولیدکنندگان داخلی می داند و معتقد است واردات 
این نوع کالا تخصصی نیس��ت چرا که هر کس��ی با 
دریافت کارت بازرگانی از اتاق بازرگانی می تواند برای 

واردات مبلمان اقدام کند.

 علیرض��ا دائمی، معاون وزیر نی��رو گفت: در حال 
حاض��ر 200 هزار حلق��ه چاه غیرمجاز در کش��ور 
داریم و در اس��تان های فارس، کرمان، یزد، اصفهان 
و خراس��ان جنوبی برداش��ت های غیرمج��از از آب 

زیرزمینی دارد تبدیل به تهدید ملی می شود.
 احم��د اصغری مهرآب��ادی، قائم مقام وزی��ر راه و 
شهرسازی با تأکید بر اینکه »مصوبه برداشت از آورده 
متقاضیان برای اجرای خدمات زیربنایی و روبنایی با 
روح قانون ساماندهی مغایر است« از مهلت یک ماهه 
وزیر راه برای حل مشکلات به وجود آمده به واسطه 

این مصوبه برای مردم خبر داد. 
 در حالی امروز جش��ن بیمه همگانی برگزار شده 
است که »طرح بیمه قالیبافان« از 2 ماه پیش متوقف 
است و هنوز 50درصد قالیبافان تحت پوشش هیچ 
بیمه ای نیستند که مانند این کارگران در اصناف دیگر 

نیز وجود دارند.
 اپراتوره��ای موبای��ل تنها یک م��اه فرصت دارند 
دریچه های ش��بکه خ��ود را روی یکدیگر باز کنند 
و مش��ترکان را در نقاطی که آنت��ن ندارند، قادر به 

مهاجرت روی فرکانس اپراتور مقابل کنند.
 رئیس جمهوری »قانون اصلاح ماده5 قانون بیمه 
اجتماعی کارگران ساختمانی« را برای اجرا به وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی ابلاغ کرد.
 علیرضا جهانگیریان، رئیس سازمان هواپیمایی با 
بیان اینکه بلیت هواپیما در نوروز گران نمی ش��ود، 
گفت: فروش نوروزی بلیت هواپیما از نیمه اول بهمن 

آغاز می شود.
 مصوبات ستاد تدابیر ویژه مقابله با تحریم باید به 

تصویب شورای عالی امنیت ملی برسد.

بورس بالاخره مثبت شد
شاخص بورس پس از 12 روز پی در پی معاملات 
کاهشی، سرانجام به مدار رشد بازگشت. به گزارش 
تس��نیم، در جری��ان معاملات دیروز بازار س��رمایه، 
ش��اخص بورس پس از 12 روز روند نزولی، سرانجام 
به مدار رش��د بازگشت و با افزایش 487 واحدی، در 
ارتف��اع 66000 واحد ق��رار گرفت. دیروز همچنین 
تعداد 398 میلیون س��هم و حق تقدم به ارزش 87 

میلیارد تومان در 34 هزار نوبت معامله شد.

آغاز فیلترینگ متقاضیان دریافت وام 
بانک مرکزی با صدور بخشنامه ای بانک ها را 
موظف کرد برای اعطای تسهیلات به بنگاه ها سه 
ش��رط را مورد توجه قرار دهند. به گزارش ایسنا، 
کسب اطمینان از تامین حداقل 25 درصد از منابع 
مالی مورد نیاز پروژه های سرمایه گذاری از محل 
حقوق صاحبان سهام به عنوان اولین شرط تعیین 
شد. همچنین بانک ها باید مطمئن باشند حداقل 
25 درص��د کل دارایی های ش��رکت ها در زمان 
اخذ تسهیلات توسط حقوق صاحبان شرکت با 
احتساب تسهیلات اعطایی قابل تامین است. در 
عین حال بانک مرکزی تاکید کرده برای اعطای 
تس��هیلات به بنگاه های بزرگ، ارائه صورت های 
مالی حسابرس��ی شده توسط حسابرس مستقل 

عضو جامعه حسابداران رسمی الزامی است.

کاهش ۶ درصدی کشاورزان کشور
مطابق نتایج سرشماری عمومی کشاورزی تعداد 
بهره ب��رداران در این بخ��ش 6 درصد کاهش یافته 
است. عادل آذر، رئیس مرکز آمار ایران از سرشماری 
عمومی نفوس و مس��کن با بیان این مطلب با اشاره 
به نتایج سرشماری عمومی کشاورزان گفت: تعداد 
بهره برداران کش��اورزی از 4 میلیون و 200 هزار نفر 
به 4 میلیون و 43 هزار نفر رسیده است که کاهش 
6 درصدی را در این مدت نشان می دهد، همچنین 
از مجموع 4 میلیون و 43 هزار بهره بردار، 4 میلیون 
و 33 ه��زار مورد اش��خاص حقیقی هس��تند و این 
نشان دهنده ادامه وضعیت سنتی در بخش کشاورزی 
اس��ت. عادل آذر با اش��اره به کاهش وسعت اراضی 
بخش کش��اورزی افزود: سطح اراضی از 16 میلیون 
هکتار در سال 82 به 14/7 میلیون هکتار در سال 93 
کاهش یافته و همچنین متوسط اراضی کشاورزی 
یک بهره بردار در کل کش��ور 4/9 هکتار اس��ت. وی 
ادامه داد: تعداد انواع دام س��بک شامل گوسفند و بز 
برای مهر و آبان امسال 44 میلیون رأس اعلام شده 
که با آغاز زایش های فصلی، جمعیت دام س��بک در 
اسفندماه امسال به 58 میلیون رأس خواهد رسید. 
به گفته وی، براساس سرشماری عمومی کشاورزی، 
جمعیت گاو و گوساله 4/2 میلیون رأس و متوسط 
تعداد دام در هر بهره برداری برای گوسفند 36 رأس، 

بز 19 راس و گاو 6 راس بوده است. 

پایان بنزین ٤٠٠ تومانی از اول بهمن
با تبدیل بنزی��ن 400 تومانی به 700 تومان 
از اول بهمن امس��ال، عرض��ه بنزین 400 تومانی 
متوقف می شود. سیدناصر س��جادی، مدیرعامل 
ش��رکت ملی پخش فرآورده ه��ای نفتی ایران در 
گفت وگو با ش��انا افزود: توقف توزیع بنزین 400 
تومانی در جایگاه های سوخت از تاریخ اعلام شده 
و عرض��ه آن به ن��رخ 700 تومان با هدف کاهش 
تعدد نرخ این فرآورده انجام می ش��ود. وی اضافه 
کرد: با عملیاتی شدن این مهم از اول بهمن امسال، 
به ازای هر لیتر بنزین 400 تومانی، 2 لیتر بنزین 
با نرخ 700 تومان در کارت های سوخت خودروها 
و موتوس��یکلت ها ش��ارژ خواهد ش��د. سجادی 
تاکید کرد: دارندگان وس��ایل نقلی��ه )خودروها و 
موتوس��یکلت ها( برای اعمال این فرآیند )تبدیل 
یک لیت��ر بنزین 400 تومانی ب��ه 2 لیتر بنزین 
700 تومان��ی( در کارت های س��وخت خود ملزم 
هستند تا در بهمن امسال، یک بار سوختگیری در 

جایگاه های سوخت داشته باشند.

گپ

3اقتصاد

گ�روه اقتص�ادی: س��رانجام بع��د از مدت ه��ا گزارش 
کمیسیون بودجه مجلس درباره برداشت غیرقانونی از 
صندوق توسعه ملی در صحن علنی قرائت شد. در این 
گزارش به اسناد دیوان محاسبات استناد شده تا رسما 
دروغ برخی ها که خبر برداش��ت غیرقانونی از صندوق 
را تکذیب می کردند اثبات ش��ود. مسؤولان دولتی در 
چن��د ماه اخیر مکررا برداش��ت غیرقانون��ی را تکذیب 
می کردن��د و آن را دروغ می دانس��تند و حتی عملکرد 
کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس در انتشار گزارش 
برداش��ت را غیرقانونی می دانس��تند. حتی معاون اول 
رئیس جمهور منتشرکنندگان خبر برداشت غیرقانونی 
را تهدی��د به پیگرد قانونی کرد اما با قرائت این گزارش 
در صحن علنی، دروغ ادعاهای دولتی ها به اثبات رسید. 
نمایندگان اعتقاد داش��تند دول��ت باید بپذیرد چنین 
برداشت غیرقانونی انجام شده و باید عذرخواهی کند اما 
دولت به جای عذرخواهی به منتشرکنندگان این اخبار 
توصیه کرد از مردم عذرخواهی کنند. موضوع برداشت 
غیرقانونی از صندوق توسعه آنقدر واضح بود که حتی 
یک نماینده حامی دولت نیز از مس��ؤولان درخواست 
عذرخواه��ی کرد و باید منتظر ماند و دید آیا دولتی ها 
ک��ه بارها و بارها این خبر را تکذی��ب کرده بودند و به 
دروغ منکر آن شده بودند عذرخواهی می کنند یا خیر؟ 

متن گزارش کمیسیون برنامه و بودجه ■
گ��زارش کمیس��یون برنامه، بودجه و محاس��بات 
مجلس ش��ورای اس��لامی درباره برداشت 4/1 میلیارد 
دلاری از منابع صندوق توسعه ملی برخلاف مفاد بند 
2-2 قانون بودجه س��ال 1392 کل کش��ور در اجرای 
م��اده 236 آیین نامه داخلی مجلس، در جلس��ه علنی 
صبح دیروز قرائت شد. متن کامل این گزارش که توسط 
غلامرضا کاتب، س��خنگوی کمیسیون برنامه و بودجه 

قرائت شد، به شرح ذیل است:
در اج��رای م��اده 236 آیین نام��ه داخلی مجلس 
شورای اس��لامی، به پیوست گزارش این کمیسیون در 
مورد برداشت 4/1 میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه 
ملی جهت اقدام مقتضی ارس��ال می ش��ود. براس��اس 
گ��زارش دیوان محاس��بات به عنوان ریاس��ت محترم 
مجلس شورای اسلامی، بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
به اس��تناد مصوبه ستاد تدابیر ویژه اقتصادی مبلغ 4/1 
میلیارد دلار مطالبات ش��رکت اول وابس��ته به یکی از 
وزارتخانه ها از ش��رکت دوم را وصول شده تلقی و پس 
از جابه جایی با حساب های قابل مصرف صندوق توسعه 
ملی نس��بت به تسویه تکلیف بودجه موضوع بند 3-2 
قانون بودجه س��ال 1392 اقدام کرد و شرکت اول نیز 
موظف شد به محض دریافت وجوه مزبور از شرکت دوم 
این وجوه را عیناً به حس��اب های اعلامی بانک مرکزی 
انتقال دهد. این در حالی اس��ت که در حکم بند 3-2 
ماده واحده قانون بودجه سال 1392 کل کشور وزارت 

نفت مکلف بوده کلی��ه دریافت های حاصل از صادرات 
نفت خام و میعانات گازی اعم از صادرات س��ال جاری 
و س��ال های قبل را پس از کس��ر بازپرداخت های بیع 
متقابل به عنوان علی الحساب پرداخت های موضوع بند 
مذکور، بلافاصله از طریق حساب های مورد تایید بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران به حساب های مربوط 
در خزانه  داری کل کش��ور واریز نماید. بنابراین مصوبه 
مذکور برداش��ت از حساب های صندوق توسعه ملی تا 
زم��ان وصول مطالبات از ش��رکت دوم را تجویز نموده 
است و با توجه به اتمام سال مالی 1392 و عدم وصول 
مطالبات شرکت ملی نفت ایران )شرکت اول( از شرکت 
دوم، برداشت از حساب های صندوق توسعه ملی مغایر 
با مفاد بند 2-2 ماده واحده قانون بودجه س��ال 1392 
کل کشور مبنی بر »ممنوعیت استفاده از ذخایر ارزی 
بانک مرکزی و منابع صندوق توس��عه ملی به استثنای 
مجوزهای صادره این قانون برای تأمین نیازهای بودجه 
کل کشور« می باشد. به دنبال وصول پی نوشت ریاست 
محت��رم مجلس مبنی بر بررس��ی و ارائه گ��زارش به 

مجلس شورای اسلامی، کمیسیون با دعوت از مسؤولین 
ذی ربط رسیدگی به موضوع را در دستور کار خود قرار 
داد. مس��ؤولین ذی ربط ضمن تأکی��د بر عدم مغایرت 
قانونی مصوبه مذکور، این اق��دام را به دلیل تنگناهای 
مالی ناشی از عدم امکان جابه جایی منابع ارزی ناشی از 
تحریم ها و نیاز کشور بویژه طرح های عمرانی به تزریق 
منابع عنوان نمودند. کمیس��یون طی نامه ای به عنوان 
رئیس کل دیوان محاسبات، رعایت ترتیبات قانونی ماده 
139 قانون بودجه سال 1392 از سوی مسؤولین امر از 
جمله ریاست محترم مجلس شورای اسلامی را استعلام 
نمود. دیوان محاس��بات با اعلام عدم دریافت پاسخ از 
سوی مسؤولین ذی ربط کماکان بر نظر خود مبنی بر 
مغایرت قانونی اق��دام بانک مرکزی تأکید نمود. بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران که بدواً اعتبار کسرشده 
از منابع صندوق توسعه را طبق سند حسابداری به میزان 
4،105،419،136 دلار ب��ا نرخ تس��عیر 24،801 ریال 
معادل ریالی 101،818/5 میلیارد ریال در 5 حساب نزد 
بانک مرکزی شامل ردیف درآمدی 210101، دو درصد 

عیدانه، 20 درصد سهم صندوق توسعه، 6درصد سهم 
فاینانس از محل صندوق توس��عه و 14/5 درصد سهم 
ش��رکت ملی نفت ایران اعمال کرده بود، با ورود دیوان 
محاس��بات و مجلس شورای اس��لامی اقدام به صدور 
س��ند اصلاحی نمود که مطابق آن برداش��ت از منابع 
ارزی بانک مرکزی جایگزین برداشت از منابع صندوق 
توسعه ملی گردید. از آنجایی که هیچ گونه وجهی از بابت 
مطالبات شرکت اول از شرکت دوم به حساب  های بانک 
مرکزی واریز نشده مضافاً با توجه به نقدی بودن روش 
حسابداری خزانه داری کل کشور،  در صورت واریز وجه 
مذکور توسط شرکت اول به حساب بانک مرکزی، ایراد 
قانونی مذکور در بند 2-3 رفع نش��ده و علاوه بر ابقای 
مغایرت با بند 2-2، اقدام بانک مرکزی با مصوبه ستاد 

تدابیر ویژه نیز غیرمرتبط شده است. 
ناخنک زدن به صندوق توسعه ملی  ■

نماینده تهران در مجلس هدف از تأسیس صندوق 
توسعه ملی را اشتغالزایی برای جوانان خواند و گفت: اگر 
به هر دلیلی به این صندوق ناخنک بزنیم، با یک اصل 
ملی و قطعی مخالفت کرده ایم. احمد توکلی، نماینده 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در نشست علنی 
صبح دیروز پارلمان در اخطاری با استناد به اصل 110 
قانونی اساس��ی با اش��اره به ماده الحاقی 26 در لایحه 
خروج از رکود، اظهار داش��ت: سیاس��ت های ابلاغی از 
سوی رهبر معظم انقلاب تصریح دارد که منابع صندوق 
توسعه ملی صرفاً برای مصارف غیردولتی هزینه شود. 
وی افزود: دولت برای اینکه این مشکل را حل کند، یک 
صفت غیردولتی در لایحه آورده است، در حالی که تمام 
اعضای این مؤسسه دولتی بوده و در تبصره 4 نیز تصریح 
شده که اگر منحل شود مالک آن دولت است، پس قید 
»غیردولتی« آن را از حالت دولتی بودن خارج نمی کند.
توکلی با تأکید بر ممنوع بودن مصرف منابع صندوق 
توسعه ملی برای مصارف دولتی گفت: تجربه مطالعات 
اقتصادی نش��ان داده اس��ت متوس��ط رشد بلندمدت 
کش��ورهایی که منابع نفتی و طبیع��ی دارند کمتر از 
نرخ رشد بلندمدت کش��ورهایی است که این منابع را 
ندارند. وی از این وضعیت با عنوان نکبت منابع نام برد 
و خاطرنش��ان کرد: رهبر معظم انقلاب به درستی و با 
دقت کافی، صندوق توس��عه ملی را تأسیس کردند تا 
اثر نکبت زای منابع طبیعی را به رونق اقتصادی تبدیل 
کنن��د. نماینده ته��ران در مجلس هدف از تأس��یس 
صندوق توسعه ملی را اشتغالزایی برای جوانان از طریق 
انتقال بخشی از درآمدهای نفتی و گازی به این صندوق 
با هدف سرمایه گذاری در بخش های خصوصی و تعاونی 
عن��وان کرد و یادآور ش��د: اگر به ه��ر دلیلی به منابع 
صندوق توس��عه ملی ناخنک بزنیم، با یک اصل ملی و 
قطعی مخالفت کرده ایم و شورای نگهبان نیز قطعاً آن 

را رد خواهد کرد.

گزارش کمیسیون بودجه مجلس درباره برداشت غیرقانونی 4/1 میلیارد دلاری از صندوق قرائت شد

در انتظار عذرخواهی دولت
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کش��ور چین با تولی��د 19 میلیون 
بزرگ تری��ن  به عن��وان  خ��ودرو 
تولیدکننده خودرو در جهان محس��وب می شود اما با 

تمرکز بر کمیتی که بر کیفیت 
تولید خ��ودرو می چربد. اگرچه 
ب��ا جمعیتی که در این کش��ور 
زندگ��ی می کنن��د، ش��اید ت��ا 
حدودی تمرکز بر کمیت به جای 
کیفیت طبیعی باشد.چرا که اگر 

بخواهد به کیفیت خودرو های تولیدی خود بیندیشد 
هیچگاه نخواهد توانس��ت جوابگوی مشتریان داخلی 
خود باش��د. با این همه خودروساز های چینی بدشان 
نمی آید برخی بازار های منطقه ای در آس��یا را تجربه 
کنند و خودرو های تولیدی نه چندان با کیفیت خود را 
در خیابان های این کشور ها ببینند. گروه خودروسازی 
سایپا پس از آنکه نتوانس��ت جایگزین مناسبی برای 
خودرو های تولیدی خود که به دلیل س��وءمدیریت از 
خط تولید آن خارج شد پیدا کند در حرکتی عجیب و 
 Z300 .عجولانه به استقبال خودروسازان چینی رفت
ک��ه بعدا ب��ه S300 و در نهایت به آریو تغییر نام پیدا 
ک��رد از کمپانی زوتی چین به ایران آورده ش��د تا در 
خط تولید یکی از س��ایت های تولیدی سایپا به عنوان 
تن��وع در تولید محصول به مش��تریان عرضه ش��ود. 
خودرویی که به لحاظ ش��کل ظاهر حداقل 10 سال 
از طراحی ه��ای روز دنی��ا عقب تر اس��ت و زمختی و 
بزرگی بدنه آن با حجم1600 سی س��ی باعث شد جز 
عده ای اندك از مش��تریان که بس��یاری از آنان هنوز 
خودرو های ثبت نامی خ��ود را دریافت نکرده اند، از آن 
اس��تقبال نکنند. حال چگونه سایپا اصرار به تولید آن 
دارد؛ خدا می داند! انگان Eado با حجم موتور 1600 
سی سی، چانگان شاس��ی بلند cS35 با حجم موتور 
1600 سی سی، برلیانس h230 با حجم موتور 1500 
سی سی، برلیانس شاسی بلند V5 با حجم موتور 1600 

سی س��ی و برلیان��س H320 با حجم موت��ور 1500 
سی سی از دیگر چینی های سایپا است که اخیرا توسط 
این خودروساز به عنوان محصولات جدید سایپا معرفی 
شده است. معجونی عجیب که 
مورد توجه مشتریان قرار نگرفته 
و این در حالی اس��ت که سایپا 
تمام تلاش خود را به کار گرفته 
است تا تولید این خودرو ها را در 
س��ایت های خود آغ��از کند که 
البته هنوز موفق نشده است حتی تعهد چند هزارتایی 
خودرو های وارداتی خود را عملی کند. به عبارتی دیگر 
سایپا حتی نتوانست واردکننده خوبی برای خودرو های 
چینی خود در میان رقبا باش��د؛ تا شاید از این مسیر 
بتواند به نوایی برسد. همچنین با نگاهی گذرا به قیمت 
این خودرو ها و با توجه به حجم موتور آنها که معمولا 
برای خری��دار ایرانی فاکتور مهمی به ش��مار می رود 
صرف نظ��ر از کیفیت خودرو و اس��تفاده از تکنولوژی 
دسته چندمی در طراحی و ساخت قوای محرکه و در 
نهایت شکل ظاهر، به راحتی می توان به دلیل رویگردانی 
مشتری نس��بت به این محصولات رسید. سایپا حتی 
بی توجه به رقبای تولیدکننده و واردکننده خودرو های 
چین��ی که خودرو های خود را با قیمت مناس��ب تری 
عرضه می کنند نداشته و با میانگین قیمت 55 تا 100 
میلیون تومان اصرار به فروش خودرو های چینی خود 
دارد. قیمت هایی که در صورت تولید داخل و تحمیل 
هزینه های هر ساله تولید، قیمت های دیگری را البته با 
چالش زیاد در پیش روی مش��تریان خود قرار خواهد 
داد و قطعا با این کار توان رقابت با سایرین را نخواهد 
داش��ت. در پایان به باور بس��یاری از دلسوزان عرصه 
صنعت خودرو سیاست جایگزینی خودرو های چینی 
به جای خودرو های اروپایی، ژاپنی و کره ای جفایی بس 
بزرگ به این خودروساز با سابقه کشور است  اما انگار 

لجبازی مدیران ارشد سایپا تمام شدنی نیست.

گروه اقتصادی:  رئیس کمیس��یون 
کش��اورزی و صنایع غذای��ی اتاق 
بازرگان��ی، صنایع ، معادن و کش��اورزی تهران معتقد 

اس��ت با وجود افزایش قیمت، 
کیفیت ن��ان بالا نرفته اس��ت 
ع��لاوه بر اینکه س��بوس هم از 
آرد برخی نانوایی ها حذف شده 
اس��ت. ش��اهرخ ظهیری درباره 
آزادپزی 20 درصد از نانوایی ها 

و فروش نان به بیش از قیمت مصوب در این واحدها، 
اظهار داشت: در اصول تا زمانی که رقابت ایجاد نشود 
نه کالایی اصلاح می شود و نه قیمت آن پایین می آید. 
از سوی دیگر زمانی که هزینه ها افزایش یابد و قیمت 
محصول نهایی تغییر نکن��د، عرضه کننده از کیفیت 
محصول می کاهد. ظهیری با بی��ان اینکه نانوایان به 
بهانه های مختلف از قبیل استفاده از دانه های کنجد یا 
مواردی دیگر، نان را گران تر از نرخ مصوب می فروشند، 
ادامه داد: با نظارت و کنترل می توان کم کم به سمت 
آزادسازی قیمت ها براساس رقابت پذیری حرکت کرد 
اما در حال حاضر با وجود افزایش قیمت، کیفیت نان 
بالا نرفته اس��ت. وی اضافه کرد: یکی از مشکلات در 
پخت نان این است که سبوس را دوباره از آن می گیرند 
که این اقدام در پخت نان س��نگک باعث سفید شدن 
نان شده است درحالی که اگر نان سبوس نداشته باشد 
در عمل خاصیتی ندارد. رئیس کمیسیون کشاورزی 
اتاق بازرگانی تهران تصریح کرد: اولین کاری که باید 
در آزادس��ازی قیمت نان انجام شود این است که باید 
همه نانوایی ها موظف باش��ند نان خود را با سبوس به 
مصرف کنندگان عرضه کنن��د. وی تأکید کرد که در 
یک برنامه بلندمدت آزادسازی قیمت به شکل جامع 
برای نان حاصل ش��ود. در همین حال رئیس اتحادیه 
نان های س��نتی تهران در گفت   وگو ب��ا »وطن امروز« 
درباره تأثی��ر افزایش قیمت نان بر جبران هزینه های 

نانوایان، می گوید چنین افزایش قیمتی صرفه ای برای 
نانوایی ها نداشته است ادامه می دهد اگرچه نانوایی ها 
از این افزایش قیمت، بهره ای نمی برند اما چاره ای جز 
قبول آن نداشته و باید اجرا کنند 
و اجرا می کنند. قاسم زراعتکار با 
بیان اینکه هم اکنون قیمت آرد 
42 درص��د افزایش پی��دا کرده 
است، خاطرنشان می کند با تغییر 
قیمت ها، کارخانجات آردسازی 
هر کیلوگرم آرد با 12 درصد سبوس��گیری را از 575 
تومان به 800 تومان، آرد 15 درصد سبوس��گیری را 
از 585 به 815 توم��ان و هر کیلوگرم آرد 18 درصد 
سبوس��گیری را از 590 تومان ب��ه 830 تومان بدون 
هزینه حمل افزای��ش داده اند. رئیس اتحادیه نان های 
سنتی تهران با تأکید بر اینکه نانوایان، عامل هستند 
و باید دس��تورالعمل دولت درباره افزایش قیمت نان 
را در سراس��ر کشور اجرا کنند درباره احتمال افزایش 
قیمت نان در سال 1394 به »وطن امروز« می گوید: 
چنانکه دولت در سال آینده تصمیم به اجرای فاز نهایی 
قانون هدفمند کردن یارانه ها بگیرد به  طور قطع قیمت 
آرد و نان بار دیگر افزایش پیدا خواهد کرد. از س��وی 
دیگر حسین یزدجردی، قائم مقام رئیس کانون صنایع 
آرد ایران در گفت وگو با »وطن امروز« تأکید می کند 
که در پی این افزایش قیمت، چیزی به نانوا نمی رسد 
چراکه در این میان قیمت آرد و نان افزایش پیدا کرده 
و نانوا همچنان که آرد را گران تر می خرد از آنس��و هم 
نان را گران می فروش��د. یزدجردی با تأکید دوباره بر 
اینکه اختلاف قیمت میان گندم و آرد، باعث به وجود 
آمدن رانت و مافیا در این محصول شده است، پیشنهاد 
می کند دولت به یکباره به آزادسازی قیمت گندم، آرد 
و نان دست بزند که با این کار قیمت هر کیلوگرم آرد 
به 1200 تا 1300 تومان می رس��د و از آن طرف نیز 

قیمت نان در همین حد افزایش پیدا می کند. 

به بهانه عدم استقبال مشتریان از خودرو های چینی سایپا

وقتی سایپا چینی ساز می شود
نان گران شد اما

کیفیت بالا نرفت!
خودرو

ماست و پنیر در برخی فروشگاه های 
بزرگ با تخفیف 40 تا 45 درصدی 
عرضه می شود. علی رجبی، رئیس اتحادیه فروشندگان 
لبنیات در گفت وگو با ایسنا اظهار داشت: کاهش مصرف 
محصولات لبنی مدتی است به عنوان یکی از مشکلات 
طرح شده که دلیل عمده آن ظاهرا کاهش قدرت خرید 
مردم است. وی افزود: با توجه به این موضوع، صاحبان 
این صنایع برای فاس��د  نشدن محصولات خود برخی 
از آنه��ا را با تخفیفاتی عرضه می کنند که در این میان 
ماس��ت و پنیر با 40 تا 45 درصد، بیشترین تخفیف را 

دارند. وی تصریح کرد: با توجه به اینکه ماس��ت و پنیر 
از پرمصرف ترین لبنیات به شمار می روند، اعمال تخفیف 

در این محصولات به دلیل مصرف زیاد آنهاست. 
در همی��ن حال بان��ک مرکزی متوس��ط قیمت 
خرده فروشی برخی مواد خوراکی را در تهران در هفته 
منتهی ب��ه19 دی اعلام کرد. در ای��ن هفته در گروه 
لبنی��ات قیمت همه اقلام نس��بت به هفته قبل بدون 

تغیی��ر بود. بهای تخم مرغ مع��ادل 1/9 درصد کاهش 
یاف��ت و ش��انه ای 8500 ال��ی 10500 تومان فروش 
می رف��ت. در گروه برنج اما قیمت همه اقلام این گروه 
ثابت بود. در گروه حبوب بهای لوبیاچیتی معادل 0/2 
درص��د افزایش ولی قیمت ع��دس 0/5 درصد و لوبیا 
س��فید 0/3درصد کاهش داشت. بهای دیگر اقلام این 
گروه بدون تغییر بود. در گروه میوه های تازه هم قیمت 

سیب قرمز و سیب زرد تخم لبنان هر یک معادل 0/5 
درصد و نارنگی یک درصد کاهش و بهای سایر اقلام این 
گروه بین 0/2 درصد تا 9/7 درصد افزایش یافت. بر پایه 
این گزارش، در گروه سبزی های تازه قیمت پیاز معادل 
21/4 درصد، لوبیا سبز 25/9 درصد و سبزی های برگی 
2/2 درصد افزایش ولی بهای سایر اقلام این گروه بین 
1/3 درصد تا 29/3 درصد کاهش داشت. در هفته مورد 
گزارش قیمت گوشت گوس��فند معادل 0/1 درصد و 
گوش��ت مرغ 2/2 درصد کاهش ولی بهای گوشت تازه 

گاو و گوساله 0/1 درصد افزایش یافت. 

خرده فروشی

نانوا

قیمت ماست و پنیر در آستانه نصف شدن

اخبار

نما

توصیه رهبری درباره سهم صندوق توسعه
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به نامه دولت خدمت مقام معظم رهبری درباره سهم صندوق توسعه ملی 
از درآمد های نفتی گفت: رهبری شخصا به من فرمودند نمایندگان با دولت مساعدت کنند که سهم 20 درصدی 
صندوق تامین شود. به گزارش فارس، علی لاریجانی با بیان این مطلب در جلسه کمیسیون تلفیق مجلس شورای 
اس�لامی با اش�اره به اینکه مطابق برنامه باید هر سال 3 درصد به سهم صندوق  توسعه ملی از درآمد های نفتی 
اضافه ش�ود، افزود: با احتس�اب این رقم سال آینده باید 12 درصد به این صندوق اختصاص یابد. وی ادامه داد: 
رهبری در این زمینه دستور دادند که ما در مجلس به آن توجه کردیم و شنیدم در مجلس نسبت به آن شبهه 
شده که آیا چنین چیزی طرح شده؟ بله! شده است. لاریجانی در ادامه گفت: قبلا هم دولت نامه ای خدمت مقام 
معظم رهبری فرس�تاده بود و در آن درخواس�ت کرده بود با توجه به شرایط کشور، سهم صندوق از درآمد های 
نفتی حداقل 20 درصد باشد و رهبر معظم انقلاب که نمی خواستند به صورت کتبی به مجلس نامه دهند شخصا به 
من فرمودند نمایندگان با دولت مساعدت کنند که این امر رخ دهد. بنابراین ما باید با دولت همراهی کنیم و پایه 

را 20 درصد قرار دهیم تا هم نظر رهبری تامین و هم عدم تعادل بودجه جبران شود.


